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دیدگاه
آسیب شناسی دو مسابقه فوتبال 

در تهران و ریاض
ادامه از صفحه اول/   در این میان عده ای از 
تماشاچیان حرفه ای، کرونا را بهانه ای برای ممانعت 
از حضور بانوان در ورزشگاه قلمداد کردند که صدالبته 
احترام  به  فدراسیون  و  وزارت ورزش  مسئولان 
افکارعمومی باید پاسخگوی سوالات بی جواب مانده آنها 
باشند. اما در مسابقه پرسپولیس ایران با الهلال عربستان 
و با وجود خستگی های روحی و جسمی، بازیکنان تیم 
بعد از چند روز معطلی به ریاض رسیدند. تفاوت شرایط 
آب وهوایی و بالا بودن درجه حرارت به نحو قابل توجهی 
موجب کسالت و خستگی فیزیکی اعضای تیم گردید. 
در این میان حضور حداکثری تماشاگران و قریب به 
حضور 30 هزار نفر در ورزشگاه که توأم با حضور زنان 
بود، جای تعجب دارد که با توجه به خستگی بازیکنان 
پرسپولیس و انرژی و تشویق توأمان تماشاگران، این 
چندمین بار است که در یادداشت هایم به حضور یک یا 
دو مشاور روانشناسی در تیم های ایران که یک ضرورت 
به  حساب می آید، اشاره کرده ام. انجام آزمون های 
گوناگون روانشناختی و شناسایی نقاط ضعف بازیکنان 
و سپس روحیه پروری و ارتقای روحیه آنها می تواند 
نقش مهمی داشته باشد و تقویت روحی بازیکنان را 
تضمین نماید. در شرایط انزوای سیاسی ایران، توسط 
تحریم کنندگان کاخ سفید، هیچ حرکتی به اندازه ارتقای 
جایگاه ورزشی نمی تواند موجب ایجاد امواج مثبت 
نسبت به جایگاه جهانی و منطقه ای ما گردد، کما اینکه 
شاهد بودیم پیروزی ملی پوشان کشتی آزاد و فرنگی چه 
موج شادی در ایران و چه ابعاد جهانی داشت. برد تاریخی 
کشتی گیران پهلوان ما، جهان را وادار به تجدید نظر در 
مورد ایران و ایرانی کرد که این حرکت نیز می شد در 

مورد فوتبال باشگاهی در آسیا مصداق داشته باشد.

  حل مشکلات بدون مردم 
سخت و پرهزینه است

رئیس قوه قضائیه مشارکت مردم در 
مسائل گوناگون حکومتی را ضروری 
و مؤثر دانست و بر این نکته تاکید کرد 
که دستگاه قضا به هر میزان که می تواند 
باید از ظرفیت های مردمی استفاده کند. 
حجت الاسلام والمسلمــین محـــسنی 
اژه ای گفت: بسیاری از مشکلات بدون 
کمک مردم و استفاده از ظرفیت های 
مردمی غیرممکن یا سخت و پرهزینه 
خواهد بود. رئیس دستگاه قضا با اشاره 
به فواید دموکراسی اظهار داشت: یکی 
از فواید دموکراسی این است که وقتی 
گزینه ای با مشارکت و نظر اکثریت مردم 
انتخاب شد، معمولاً به صواب نزدیک تر 
و خطای آن کمتر خواهد بود. وی با 
بیان اینکه دستگاه قضا با اجرای طرح 
تقدیر از نقدهای برتر درباره قوه قضائیه 
قصد انجام کار تبلیغاتی ندارد، گفت: ما 
با انجام این کار می خواهیم به صورت 
واقعی به نظام قضایی کشور کمک و 
روند راهگشایی برای امور ایجاد کنیم. 
رئیس دستگاه قضا همچنین بر این نکته 
تاکید کرد که در کنار نقد، باید پیشنهاد 
و راهکار هم وجود داشته باشد تا روند 

اصلاحی کامل شود.

 کمترین سهم همکاری اقتصادی
 با همسایگان 

 شکستن
 شاخ غول گرانی 

یک عضو کمیسیـــون امنیت ملی 
مجلـــس در رابطه با اعزام 35 رایزن 
بازرگانی برای فعال شدن دیپلماسی 
اقتصادی گفت: یکی از کارکردهای 
هر حکومتی در عصر جدید ارتباط با 
کشورهــای دیگر به منظور استفاده 
از ظرفیت ها و تجارب یکدیگر است. 
شهریار حیدری اظهار داشت: کشورهای 
بالایی  بسیار  ظرفیت های  همسایه 
درحوزه روابط دیپلماتیک اقتصادی 
دارند که بهره مندی از این ظرفیت ها، 
بسیـــار بـــرای جمهوری اســـلامی 
راهگشاست. ایران جزو کشورهای برتر 
دنیا از لحاظ داشتن تعداد همسایگان 
است که این امــــر هم ظرفیت بسیار 
خوبی است و هم می تواند، یک تهدید 
محسوب شود. وی بیان کرد: حدود 
بیست سال پیش ایران می توانست 
بیشترین ظرفیت را در عراق داشته 
باشد اما آنقدر ضعف کارکردی در روابط 
دیپلماتیک اقتصادی و اتاق بازرگانی 
ایران بود که امروز ما کمترین سهم را 
در کشورهای همسایه داریم. امیدوارم 
با رویکرد جدید بتوانیم، روابط مان را با 
کشورهای دنیا تقویت کنیم. با تقویت 
و  سیاسی  روابط  اقتصادی،  روابط 

فرهنگی نیز تقویت می شود.

خطیب جمعه تهران اظهار داشت:  
فضای اداری کشور نیازمند یک تحول 
است و همچنان که رهبری گفتند در 
کارآمد سازی و مهربان سازی باید تحول 
ایجاد شود. حجت الاسلام حاج علی 
اکبری رویکرد عدالت خواهی و فساد 
ستیزی در دولت، مجلس و قوه قضائیه 
را فرصتی طلایی دانست و گفت: این 
مساله یکی از اصلی ترین فلسفه ها و 
آرمان های انقلاب اسلامی است. این 
نوید بخش است و بخش های مختلف 
از این مساله استقبال کنند تا عیبی که 
در جامعه ما است در بحث عدالت رفع 
کنند. یا در بحث فساد، برای منشاء 
فساد در قوه مجریه تدبیر کنند و از 
قوانین ضعیف که موجب شکل گیری 
زنجیره فساد می شود از مجلس توقع 
داریم این قوانین را اصلاح کنند. وی 
بیان کرد:  از مجلس تا دولت توقع است 
این مراقبت ها صورت گیرد. حاج علی 
اکبری بر لزوم وحدت قوا تاکید کرد 
و گفت: این وحدت و تلاش باید ادامه 
یابد تا شاخ غول گرانی که عربده کشان 
وسط زندگی مردم است از بین برده 

. شود

سـرمقــاله

مسائلی مثل برجام و FATF به طرف  های مقابل هم بستگی دارد و 
به نظر می آید که آنها شرایط شان را پشت سر هم سخت تر می کنند. 
یعنی هر چقدر که در گذشته شرایط بهتر بود به نظر می رسد که در 
شرایط جدید مباحث دیگری مطرح می کنند. هر چند که در داخل 
نیز اراده خاصی برای تعیین تکلیف برجام و FATF نیست. یعنی 
بین اینکه این مسائل حل شود و اینکه شأن ها پایین نیاید و عدولی 
از حرف  های گفته شده در گذشته نشود باعث شده تا اکنون نوعی 
سرگردانی در این دو مساله به وجود آید. ضمن اینکه به نظر نمی  آید 
که طرف های غربی نیز برای برجام چندان شایق باشند و احتمالا یک 
پیش شرط  های ضمنی در نظر دارند که ایران باید ابتدا آنها را بپذیرد 
تا وارد مذاکرات شود. البته اخیرا نیز بحثی بود که ایران تضمینی 
از دولت بایدن خواسته بود که آمریکا از توافق خارج  نشود یا وزیر 
خارجه کشورمان گفته بود آمریکا پیش از آغاز مذاکرات 10 میلیارد 
دلار از دارایی های ایران را آزاد کند تا ایران با اعتماد بیشتر به پای میز 
مذاکره بیاید که آنها قبول نکردند. به نظر می آید که به نوعی خوف و 
رجا در این مساله وجود دارد و هنوز نتوانستند به تصمیمی که چگونه 
وارد قضیه شوند، برسند. طرف های مقابل نیز در حال سخت تر کردن 
موضع خود هستند و طبیعتا رسیدن به توافق خیلی سخت به نظر 
می رسد. از طرفی اینکه گفته می شود باید عزمی از سوی دولت برای 
این مساله باشد؛ باید اذعان داشت که یک زمانی شرایط را مطلوب 
می بینیم و آن زمان است که عزم خود را جزم می کند اما وقتی 
وضعیت به نحوی است که چندان مساعد نیست، به طور خودکار 
عزمی هم برای تغییر این وضعیت پدید نمی آید. به رغم برخی 
حرف ها و وعده ها، غربی ها به ایران روی خوشی نشان نخواهند داد. 
البته هرچه ایران هم نرمش نشان دهد زیاده خواهی آنها بیشتر 
خواهد شد و شرایط را سخت تر می کنند. گرچه برخی اوقات نیز 
موقعیتی پیش می آید که می توانیم برای رسیدن به امتیازات بهتر به 
توافق برسیم اما راضی نمی شویم،  بعد می بینیم که شرایط از گذشته 
بدتر شده است. شرایط فعلی برجام به نظر چنین حالتی پیدا کرده 
است. از طرف دیگر مساله FATF امری گریز ناپذیر است و هرچه 
زودتر باید تعیین تکلیف کنیم، چراکه حتی وقتی تحریم ها هم 
برداشته شود، وقتی بانک ها نتوانند مطابق خواستشان عمل کنند، 
مسلما کار نخواهند کرد و جذابیتی برایشان نخواهند داشت. البته 
اگر تحریم ها برداشته شود و لوایح FATF نیز مورد پذیرش و تصویب 
ایران قرار گیرد، مدتی طول خواهد کشید که بتوانیم روابط بانکی 
خودمان را نرمال کنیم اما این از اهمیت موضوع و تصویب این لوایح 

و تعیین تکلیف برجام چیزی کم نمی کند.

برجام و FATF در خوف و رجا

   راهکار تامین اعتبار 
شبکه آبیاری خداآفرین

رئیس جمهور گفت: اعتبارات لازم برای تکمیل پروژه 
شبکه آبیاری و زه کشی خدا آفرین از طریق فروش اموال 
مازاد دولت و بودجه سال های آتی تامین شود. آیت ا... 
سید ابراهیم رئیسی صبح دیروز در ادامه سفر خود به 
استان اردبیل، از پروژه شبکه آبیاری و زه کشی خدا 
آفرین در مغان بازدید کرد. رئیس جمهور پس از دریافت 
گزارش از مسئولان پروژه، استاندار و نمایندگان استان 
با اشاره به لزوم تکمیل سریعتر این پروژه، اظهار کرد: اگر 
در تکمیل این پروژه تاخیر شود، این تاسیسات از بین 
می رود. رئیسی تصریح کرد: فروش اموال مازاد دولت 
در استان و بودجه1۴01 و 1۴0۲، باید اعتبارات پروژه 

تامین شده تا هرچه سریعتر این پروژه  تکمیل شود.

هدف، کاهش کیفری زندان هاست
رئیس سازمان زندان ها با اشاره به فرآیند تحول در 
دوره جدید قوه قضائیه گفت: حضور موثر و فزاینده 
قضات در زندان ها می تواند عامل مهمی در روند کاهش 
جمعیت کیفری و مددجویان ساکن در این مراکز باشد. 
حاج محمدی گفت: بنابراین معتقدم تعامل دوسویه 
زندان با مراجع قضایی و قضات باید بیش از گذشته 
افزایش یابد تا فرآیند اصلاح مجرمان با انجام برنامه های 
فرهنگی و ارتقای برنامه های اشتغال زایی، جدی تر دنبال 
شود. وی درخصوص زندانیان که به مواد مخدر اعتیاد 
دارند، بیان کرد: روند اصلاحی ما نسبت به این دسته از 
مددجویان باید اینگونه باشد که در آنان ایجاد روحیه و 
انگیزه کنیم تا لااقل با ترغیب به زندگی، در زندان دست 
از مواد مخدر بکشند. باید آنان را تشویق کرد چرا که 
رهایی آنان از دام اعتیاد نه فقط به صلاح خودشان است 

بلکه به اصلاح خانواده و جامعه می انجامد.. 

مشکل تامین گاز زمستان 
یک عضو کمیسیون انرژی مجلس، تاکید کرد: در 
تامین گاز زمستان نگرانی وجود دارد، اما امیدواریم 
که با تدابیر مختلف اتخاذ شده ازجمله واردات از 
ترکمنستان، از مشکل عبور کنیم. مالک شریعتی نیاسر 
نماینده در صفحه شخصی خود در توئیتر، نوشت: از 
تامین گاز زمستان نگرانی هست، اما امیدواریم که با 
تدابیر مختلف ازجمله واردات از ترکمنستان، از مشکل 
عبور کنیم. شورای عالی انرژی جایگاهی مهم، اما فعلا 
ناکارآمد است؛ چون دبیرخانه اش در سازمان برنامه 
است. اگر دبیرش در جایگاه معاون رییس جمهور 

بنشیند، سیاستگذاری انرژی یکپارچه می شود.

پنهان کاری اموال مسئولان 
یک فعال سیاسی اصلاح طلب اظهار داشت: یکی 
از لوازم مسئولیت این است که فرد در معرض دید و 
قضاوت افراد قرار می گیرد و جامعه نسبت به او حساس 
می شود. در همه دنیا هم این گونه است  که اگر کشف 
شود کسی که اکنون مسئول است، ده سال قبل مالیات 
نداده است، چه ماجراهایی رخ می دهد. غلامرضا 
ظریفیان گفت:  جامعه ما هم از مسئولیت های بدون 
نظارت آسیب دیده است زیرا بخشی از مسئولیت ها 
با رانت و سوء استفاده به دست آمده است. من معتقدم 
ضرر پنهان کاری اموال مسئولان حتی اگر با توجیه 
دفاع از حقوق شخصی باشد ضرر بیشتری از آشکار 
شدن آنها دارد. وی افزود: جامعه نسبت به مسئولان 
بی اعتماد شده اند و اگر مسئولی ثروتش را از راه درست 
به دست آورده باشد هم به او بدبین هستند بنابراین 

اعتماد سازی در این زمینه یک نیاز ضروری است.

میزان افزایش حقوق و دستمزدها 
رئیس کمیسیون برنامه و بودجه مجلس با رد 
کردن افزایش 10 درصدی حقوق و دستمزدها گفت: 
در حال حاضر هر گونه اظهار نظر در این خصوص 
غیرکارشناسی است. حمیدرضا حاجی بابایی با اشاره 
به اینکه نظام حقوق و دستمزد کشور از ریل عدالت و 
عقلانیت خارج شده است، اظهار کرد: چند روز پیش 
سید مسعود میرکاظمی از افزایش 10 درصدی حقوق 
و دستمزدها گفتند، اما حقیقت این است که از الان 
هرگونه اظهارنظر در خصوص میزان افزایش دستمزدها 
غیرکارشناسی است. وی با بیان اینکه مجلس و دولت 
هماهنگی های لازم برای تعیین میزان افزایش حقوق 
و دستمزدها را انجام خواهند داد، اضافه کرد:  اسفند 
بر اساس ارکان و مولفه  های تصویبی بودجه 1۴01 
همچنین لایحه دولت و امکانات، شرایط، تورم و سایر 
شاخص  های کشور پیرامون افزایش حقوق و دستمزد 

تصمیم  گیری می  شود.

خبـــر

آرمان ملی: رئیس جمهور در ششمین 
سفر استانی خود به استان اردبیل سفر کرد و 
در این سفر با فعالان حوزه صادرات و عشایر 
دشت مغان دیدار و از شرکت کشت و صنعت 
و دامپروری مغان، پروژه راه آهن اردبیل 
بازدید کرد. رئیس جمهور با بیان اینکه 
نباید اجازه داد جریان تجارت با حضور افراد 
غیرتاجر و سوداگر آسیب ببیند، اظهار کرد: 
صادرات دارو در آنچه که توانمندی بالایی 
در آن پیدا کرده ایم باید به توسعه آن اقدام 
کنیم؛ البته در هر محصولی از کشاورزی 
تا دارو ابتدا باید نیاز کشور در نظر گرفته 
شود و بعد از آن به سمت صادرات حرکت 
کنیم. اهم اظهارات سید ابراهیم رئیسی از 

این قرار است:
برگزاری جلسه در روز صادرات پیام 
حمایت از صادرات و فعالان اقتصادی 
دارد و این امر نمادین نیست و باید آثاری 
داشته باشد و فعالان اقتصادی آن آثار را 
احساس کنند. اگر عمری باقی بود در سال 
آینده مشخص می شود که چه گام هایی 
برداشته شده است. سهم ما در صادرات و 
اقتصاد منطقه و جهان به عنوان کشوری 
دارای ظرفیت، تولیدات متنوع و بازار وسیع 
این چیزی که الان وجود دارد، نیست. در 
وزارت خارجه این امر باید به جد پیگیری 
شود و در مجموعه فعالان اقتصادی هم 
باید همکاری ها بیشتر شود. حضور ایران 
در معاهده شانگهای هم در این زمینه 

تاثیرگذار خواهد بود.
مقررات باید کاملا ثابت و پایدار باشند، 
به طوری که فعالان اقتصادی احساس 
کنند این مقررات پشتیبان وی است و برای 
او آینده قابل پیش بینی باشد تا هم برای 
تولیدکنندگان و هم تجار و مصرف کننده 
یک ثبات و آرامشی ایجاد شود. باید 
ارتباطات اقتصادی با کشورهای همسایه، 
منطقه و جهان را بیشتر کنیم و اقدام به 

موقع فعالان اقتصادی بازار را بهتر خواهد 
کرد و کیفیت کالاها بالاتر می رود. ما باید با 
خام فروشی مقابله کنیم و صنایع تولیدی را 
ارتقا دهیم. ما با خام فروشی فاصله گرفتیم 
و این امر هدف کار کشور نیست. فعال شدن 
صنایع تبدیلی و پایین دستی پتروشیمی 

می تواند ما را از خام فروشی دورتر کند.
  باید به دلایل عدیده از خام فروشی 
فاصله بگیریم که به نفع کشور نیست 
بلکه به ضرر آن است. همچنین باید در 
توسعه حمل ونقل تسهیلات را ایجاد کنیم 
تا صادرات بهبود یابد. زیرساخت های 
حمل ونقل حتماً باید تکمیل شود، در 
کنار این امور ارز صادراتی هم باید بازگردد 
اما اینکه صادرکننده در این زمینه متهم 
شود را تلقی درستی نمی دانم. باید با 
آنان صحبت شود تا ببینیم مشکلاتشان 
کجاست اما پیگیری هم باید وجود داشته 
باشد ولی نه اینکه سبب شود به سهولت این 
صادرکنندگان متهم تلقی شوند بلکه باید 
ببینیم مشکل چیست تا آن را حل کنیم. 
آن کسانی که پایبند به مقررات نباشد البته 

حساب شان جداست.
  بــــایـــد حتمـــاً در صــــادرات 
دستورالعمل هایــی که مانع ایجاد می کند 
مورد بازنگری قرار گیرد. توسعه صادرات 
غیرنفتی حتماً به نفع کشور است. همچنین 
باید بگوییم ما به تجارت اعتماد داریم اما 
خود تاجران هم اجازه ندهند که این حرفه 
با صدور کارت بازرگانی به دست کسانی که 
هیچ نسبتی با تجارت و بازرگانی ندارند، 
دچار آسیب شود. نباید اجازه داد جریان 
تجارت با حضور افراد غیرتاجر و سوداگر 
آسیب ببیند، اظهار کرد: صادرات دارو 
در آنچه که توانمندی بالایی در آن پیدا 
کرده ایم باید به توسعه آن اقدام کنیم؛ البته 
در هر محصولی از کشاورزی تا دارو ابتدا باید 
نیاز کشور در نظر گرفته شود و بعد از آن به 

سمت صادرات حرکت کنیم. باید سازوکارها 
و بخش های مختلف مرتبط با صادرات 
فعال شوند، گفت: در مورد تشکیل وزارت 
صادرات پیشنهاداتی در این جلسه مطرح 
شد اما نباید گرفتار صادرات و تغییرات 
ساختاری شویم که وقت ما را می گیرد، بلکه 
باید دنبال اصلاح امور برویم که امر صادرات 
و اقتصاد به طور کلی فعال شود و پیش رود.

  باید به استان اردبیل توجه شود و 
صنایع تبدیلی و چرخه ارزش افزوده را 
دنبال کرد که اینها از برنامه های دولت است. 
عذرخواهی می کنم از مردم اردبیل که 
امکان دیدار  آنها در تجمعات شهری نیست 
فقط با برخی نمایندگان مردم استان نشست 
داریم و با توجه به کرونا، امکان تجمع وجود 
ندارد. در فرصت دیگری ان شاءا... خدمت 
مردم استان برسیم. رئیسی افزود: اردبیل 
قطب کشاورزی است و ظرفیت های آب، 
خاک حاصلخیز و هوای مناسب دارد و 
می توان در سال سه تا چهار بار محصول 
برداشت کرد. باید به این استان توجه شود 
و صنایع تبدیلی و چرخه ارزش افزوده را 
دنبال کرد که اینها از برنامه های دولت 

است.
   با استفاده از نظرات استاندار، نماینده 
ولی فقیه در استان و سایر مقامات استانی و 
کارشناسان داخل و خارج استان برای مدت 
کوتاه و میان مدت برنامه داریم تا وضعیت 
کشاورزی را متحول کند و صنایع تبدیلی را 
رشد دهد و گردشگری را رونق دهد. دولت 
خود را موظف می داند با حداکثر توان از 
رونق فعالیت ها و افزایش میزان اشتغال 
در این مجموعه حمایت کند. هیچ دلیلی 
برای ایجاد توقف و کُندی در فعالیت های 
شرکت کشت و صنعت مغان وجود ندارد 
و دولت از ارتقا و پیشرفت این مجموعه 
حمایت می کند. شرکت کشت و صنعت 
مغان باید بخشی از ظرفیت ها و درآمدهای 

خود را برای انجام مسئولیت های اجتماعی 
در قبال استان و بهبود وضعیت مردم منطقه 
استفاده کند. دشت مغان دارای نعمت هایی 
از جمله آب  و  زمین حاصلخیز است و مردان 
و زنان این منطقه با اراده خودشان و با 
دستان پینه بسته در زمین های کشاورزی 
تولید می کنند. مردم مشکلاتی دارند، 
یکی از مشکلات، اراضی است که باید به 
افراد صاحب حق برسد که بخشی از کار 
انجام شده و بخشی باید انجام شود. مشکل 
دیگر، آب است که من از پروژه آبرسانی 
بازدید داشتم. بخش های مختلف این 
پروژه با پیشرفت ۷۶ و ۹0 درصد همراه 
بوده و در مجموع اگر یک همتی از سوی 
استاندار، وزارت نیرو و مسئولان منطقه 
انجام شود، آب بزودی وضعیت منطقه 
را متحول می کند که این کار هم انجام 
شدنی است. نامه های شخصی را بدهید، 
پیگیری انجام شده و نتیجه به شما اعلام 
می شود. انتظار مردم استان اردبیل برای 
افتتاح راه آهن طولانی شده است و این 
پروژه که یکی از زیرساخت های استان 
محسوب می شود، باید با جدیت تکمیل 
گردد. امیدوارم تا یکسال آینده سوت قطار 
در ایستگاه راه آهن اردبیل به صدا دربیاید، 
هرچند مدیران پروژه، وعده نزدیک تری 
داده اند. ارتباط با مردم و اطلاع پیدا کردن 
از دیدگاه ها و خواسته های آنان برای من و 
همکارانم غنیمت است و امیدواریم ان شاءا... 
بتوانیم خواسته های مردم را دنبال و اجرا 
کنیم. در این سفر و سفرهای دیگر با افتتاح 
و کلنگ زنی به معنای آغاز یک پروژه مواجه 
نیستیم. ما با پروژه های نیمه تمام بسیاری 
مواجه هستیم که مردم را به ستوه آورده 
است. در هر منطقه ای که می رویم می بینیم 
پروژه های نیمه تمام مردم را عصبانی کرده 
و امیدواریم بتوانیم در این سفرها برخی از 

انتظارات مردم را برآورده کنیم.

آیت ا... سید حسن خمینی:

باید مقابل موج تخریب ها ایستاد 
  همه باید بنشینند و صحبت کنند

  وحدت عطای آبرو می خواهد که آدم در مقابل ملامت ها و تعصبات بیجا بایستد
آرمان ملی: یادگار امام با تأکید بر اینکه تلاش برای 
وحدت بعضا نیازمند عطای آبروست، اظهار داشت: باید 
اذعان کرد مسیر وحدت اسلامی که مورد بیان امام 
بود توسط رهبر معظم انقلاب به طور بسیار پررنگ، 
درخشان و ارزشمند تعقیب شده است و جمهوری 
اسلامی یک لحظه در دفاع از وحدت اسلامی دچار تزلزل 
نشده و گرچه هزینه آن را هم داده، اما همواره با عزم 
راسخ در این مسأله گام برداشته است. آیت ا...سیدحسن 
خمینی در دیدار با مهمانان سی و پنجمین کنفرانس 
وحدت اسلامی با بیان اینکه نسل ها در ایران و غیر ایران 
وامدار روح بلند امام خمینی)س( است، گفت: کنفرانس 
وحدت به نام امام بزرگوار ما گره خورده است. در آغاز 
مبارزات در دوره رضا شاه که همه مشکلات با هم پدیده 
آمده بود عمامه از سر اهل علم بر می داشتند، چادر از سر 
زنان می کشیدند، مجالس وعظ و ذکر و یاد خدا را تعطیل 
کرده بودند و به حساب خودشان تجدد را از مسیر منع 
دینداری پی می گرفتند، امام یک نامه ای دارند در 
کتابخانه وزیری یزد جزو اولین اسنادی است که از 
ایشان باقی مانده است. وی افزود: این نامه با یک آیه 
شروع می شود که همین آیه تا آخر با امام می ماند؛ وقتی 
درس تعطیل می شد و ایشان می خواست اخلاق بگوید 
همین یک آیه را می خواندند، اگر کسی به ملاقات ایشان 
می رفت، باز همین آیه را می خواندند و… . آیه این است 

که )من یک موعظه بیشتر ندارم و آن اینکه برای خدا 
بلند شوید؛ دو نفره یا تنهایی(. یادگار امام بیان کرد: اگر 
از من بپرسند امام را در یکی از ابعاد شخصیتی تعریف 
کن، فقیهی خبره و اصولی ای بسیار زبردست است. امام 
همه اینها هست اما عارف است و دنیا را از چشم یک 
عارف نگاه می کند. »همه هرچه هستند از آن کمترند 
که با هستی اش نام هستی برند«. همه جهان در عداد او 
چیزی نیست و این روح دیانت و تدینّ است. وی عنوان 
کرد: این عرفان در خیلی ها بود؛ اما عرفان امام در کجا 
صداقت خود را نشان داد؟ »شجاعت«! چون شجاعت به 
معنای ندیدن خود و از خود عبور کردن است. اگر عارفی 
شجاع نیست، دروغ می گوید. یادگار امام گفت: گاهی 
اوقات از جان باید گذشت، گاهی از آبرو باید گذشت، 
گاهی باید فرزند داد. بعضی وقت ها جان دادن راحت 
است اما آخرین چیزی که  از قلوب صادقین خارج 
می شود، آبرو است؛ باید مقابل موج تخریب ها ایستاد. 
یعنی کسی که توانست وجهه ذوالجلال را ببیند باید 
بتواند سینه سپر کند و ملاکش شجاعت است؛ شجاعت 
از جان، مال و آبرو. اینکه امام آخر عمر می فرمودند من 
اگر آبرویی دارم می خواهم بگذارم هم نکته ای در همین 
راستاست. یعنی حتی اگر جایی لازم شد باید آبرویت را 
هم برای اسلام هزینه کنی و آبرو هم مال خودت نیست. 
سیدحسن خمینی اظهار کرد: وحدت هم بعضا عطای 

آبرو می خواهد که آدم در مقابل ملامت ها، شماتت ها، 
تعصبات بی جا و کوردلی ها بایستد؛ همان آفت هایی 
که امروز آبروی پیامبر)ص( و اسلام را می برد. وی 
ابراز داشت: باید اذعان کرد مسیر وحدت اسلامی که 
مورد بیان امام بود توسط رهبر معظم انقلاب به طور 
بسیار پررنگ، درخشان و ارزشمند تعقیب شده است و 
جمهوری اسلامی یک لحظه در دفاع از وحدت اسلامی 
دچار تزلزل نشده و گرچه هزینه آن را هم داده اما همواره 
با عزم راسخ در این مسأله گام برداشته است. تولیت مقد 
مطهر امام خمینی)ره( مطرح کرد: اگر یک اویس قرنی 
با پیامبر)ص( بود، جهان اسلام بسیار اویس قرنی ها با 
انقلاب داشت. »می توان رفت به یک چشم پریدن تا 
مصر/ بوی پیراهن اگر قافله سالار شود«. چه بسیار بوی 
پیراهن ها که در فلسطین، مصر، افغانستان، سوریه، 
لبنان، یمن، بحرین و کشورهای آسیای میانه و حتی 
تا قلب آمریکا به خاطر آن انسان هایی زیر شکنجه جان 
دادند و ایستادند و مقاومت کردند و در روح آنها تحول 
پدید آمد؛ کسانی که امام را ندیده بودند اما آن روح 
مسیحایی توانسته بود از میان جمادات نفسانیه عبور 
کند و به آنها برسد. ما، که نزدیک امام بودیم آن انقلاب 
درونمان پدیدار نشد، اما در آن فرد ساکن افغانستان، 
پاکستان یا عراق رخ داد. وی در پایان ابراز امیدواری کرد 

که ان شاءا... این عزت سال های سال ادامه پیدا کند.

سیدمصطفی هاشمی طبا
تحلیلگر مسائل سیاسی

یـــادداشت

سفرهای منطقه ای در همه جای دنیا مرسوم است. معمولا برای 
اینکه مقامات و مسئولان با مشکلات مناطق از زوایای مختلف آشنا 
بشوند و راهکارهایی ارائه کنند، صورت می گیرد. ولی این سفرها 
با برنامه و حساب شده انجام می شود. )صرف نظر از سفرهای 
تبلیغاتی در ایام انتخابات( به طور کلی سفرها هدفمند و براساس 
نیازها و ضرورت های مدیریتی باید صورت گیرد. متاسفانه این دو 
مسأله با هم مخلوط شده اند. از دوره دولت های نهم و دهم، زمان 
ریاست جمهوری احمدی نژاد، صرفا به استانی سفر شود و چند 
ساعتی در آن استان بمانند، دیدار تشریفاتی و سخنرانی و مصاحبه 
انجام بدهند و برگردند. در صورتی که مسافرت ممکن است که 
مثبت باشد اما این همه انرژی و هزینه ای که صرف می شود. در 
یک سفر ده ها نفر همراه می آیند )وزرا، همراهان وزراء، مدیران 
میانی و...( هزینه بلیت هواپیما، اسکان و سایر موارد هزینه های 
زیادی را بر روی دست دولت می گذارد. اگر این سفرها بازخورد 
مثبت، خوب و مفیدی نداشته باشد، این موارد پایه ضرر می شوند 
و آشفتگی مالی بیشتر ایجاد می کند.  فکر می کنم در دوره آقای 
احمدی نژاد )مخصوصا در چهار سال اول( بسیاری از این سفرها 
انجام شد این رفت و آمدها، عایدات چندانی برای مناطق نداشت. 
این نوع سفرها برای پر کردن خلأ مطالباتی است که مردم از 
دولت دارند؛ قول ها و وعده هایی که داده شده است، به هر حال 
در اوج انتخابات خیلی محکم ارقام و اعداد ارائه داده شد در مورد 
یارانه ها، مسکن و خیلی از مسائل دیگر، با رفتن و در یک منطقه 
صحبت کردن به دنبال این هستند که جو روانی قضیه را پایین 
بیاورند و از شدتی که مردم انتظار دارند بکاهند. فکر نمی کنم تا 
پایه های مدیریتی و اقتصادی کشور درست بشود، فایده ای داشته 
باشد. امروز می بینیم کشور با کمبود بودجه، ارز و درآمدهای 
سالم روبه رو است در حالی که در این سفرها قول و وعده هزینه 
داده می شود، این هزینه ها از کجا باید تامین شود؟ اگر از جایی 
لازم است که مدیریت شود باید بنشینند، مدیریت کنند، جداول 
و توزیع بودجه باید مشخص شود )البته در شرایطی موانعی است 
که حتما باید در منطقه حضور پیدا کرد(. اما همه این سفرها نباید 
مانند ایام تبلیغات انتخاباتی باشد و نباید گذاشت به این سمت 
پیش برود. اگر اینطور شود سفرها بیشتر حالت شکلی، صوری و 
بدون محتوا پیدا می کند. قطعا بعد از مدتی خودشان هم خواهند 
دید که مردم منتظر نتایج سفرها خواهند بود و آنها دستشان خالی 
از پاسخ دادن و تحقق وعده هاست. غیر از اوقات مدیران که باید 
صرف حضور در این سفرها بشود خود هزینه های مالی این سفرها 
کم نیست. به نظر می رسد که مهم ترین برنامه ای که در دستور 
کار دولت سیزدهم است، تدوین برنامه هفتم است. قطعا در هر 
سفری فهرست بلند بالای از نیازهای هر منطقه گفته می شود اما 
برنامه ها اصولا این گونه نیست که مناطق، شهرستان ها و بخش ها 
را در نظر بگیرند. برنامه شامل کلیات،کلان بودجه، چشم اندازها 
و راهبردها و راهکارهایی که باید ذکر شود در برنامه ها گنجانده 
می شود. نباید انتظار داشت که در این سفرها بخواهد برنامه هفتم 
رقم بخورد و یا اساس آن در این سفرها ریخته شود. پایه های برنامه 
از کلان اقتصاد تدوین می شود و جزئیات و ریزه کاری ها بعدا مطرح 
می شود. اما وقتی که هنوز سمت و سوی کلان اقتصاد ما مشخص 
نیست که آیا با وضعیت تحریم ها یا بدون تحریم ها پیش برود وقتی 
اینها معلوم نیست اینکه در یک روستایی اقداماتی صورت بگیرد به 

نظر دمیدن سرنا از سر گشاد آن است.

سایه روشن های سفرهای استانی 

رئیس جمهور در سفر به اردبیل اعلام کرد: 

رونق تجارت و گردشگری در استان های مرزی  
    جریان تجارت با حضور افراد غیرتاجر و سوداگر آسیب نبیند

هدایت ا... آقایی
فعال سیاسی اصلاح طلب

با  پنجشنبه  روز  مجلس  رئیس  ملی:  آرمان 
هدف دیدار با مراجع عظام تقلید و علما وارد قم شد. 
محمدباقر قالیباف، براساس برنامه زمانبندی، به دیدار 
حجت الاسلام والمسلمین شهرستانی، نماینده تام 
الاختیار آیت ا... سیستانی رفت و با ایشان گفت وگو 
کرد. او همچنین به دیدار حضرت آیات جوادی آملی، 
نوری همدانی و علوی گرگانی و سبحانی رفت و پیرامون 

مسائل ایران و منطقه با آنها گفت وگو کرد.
* نگران وضعیت اقتصادی 

آیت ا... جوادی آملی در دیدار محمدباقر قالیباف، با 
اشاره به ایام ولادت حضرت رسول اکرم)ص( و تبریک 
این ایام در سخنانی با اشاره به لزوم هماهنگی میان قوای 
سه گانه کشور خاطرنشان کردند: اکنون این هماهنگی 
میان قوای سه گانه کشور وجود دارد و لذا هیچ بهانه ای 
برای عدم رفع مشکلات کشور وجود ندارد.آیت ا...جوادی 
آملی اظهار داشتند: مجلس وقتی مجلس حکومت 
اسلامی است که مانند حضرت امیر که خود قانونگذار 
بود اما در بازار حضور پیدا می کرد، مجلس باید به بازار 
و اقتصاد کشور نظارت کامل داشته باشد؛ حضرت امیر 
خود قانونگذار بود اما با این حال خود با تازیانه ای در 
دست در بازار می گشت و بر اجرای قانون نظارت می کرد، 
نه اینکه بزند بلکه قدرت خود و عاقبت تخلف از قانون 
را گوشزد می کرد. مرجع تقلید شیعیان تاکید داشتند: 
چون همه قوا اعضای یک حقیقتند هیچ قوه ای نمی تواند 
بگویند فلان مشکل یا مساله کشور به من مربوط نیست. 
بلکه باید به سهم خود در حل مشکل ورود پیدا کند و 
به قوای دیگر یاری برساند. آیت ا... صافی گلپایگانی نیز 

در دیدار رئیس مجلس تاکید کردند: بنده بسیار نگران 
وضعیت اقتصادی و مشکلات مردم هستم. مردم نجیب 
و شریف کشور ما مستحقّ این وضعیت نیستند. این 
مرجع تقلید شیعیان از توصیه های خود با اشاره به گرانی 
سرسام آور و مشکلات زیادی که برای مردم پیش آمده 
است، گفتند: گرانی برای مردم طاقت فرسا شده و تحمل 
آن برای مردم عزیزمان بسیار سخت و مشکل شده است. 
ایشان تاکید کردند: بنده بسیار نگران وضعیت اقتصادی 
و مشکلات مردم هستم. مردم نجیب و شریف کشور ما 
مستحقّ این وضعیت نیستند. آیت ا... صافی گلپایگانی 
در قسمت دیگری از بیانات خود تصریح کردند: توصیه 
حقیر این است که باید با تمام کشورهای دنیا با عزّت و 
اقتدار رابطه داشته باشیم. اینکه با بسیاری از کشورها 
قهر باشیم صحیح نیست و به ضرر مردم عزیزمان است. 
شما باید با عقلانیت و تعامل سازنده، حقوق ملت را 
احقاق کنید. امروز یکی از راه های اصلاح امور این است 
که با حفظ منافع کشور و با عزّت، با جهان در ارتباط 

باشیم که خیلی از مشکلات برطرف خواهد شد. 
*به درد دل مردم گوش دهید

هم با اشاره به وضعیت کشور، گفت: در حال حاضر 
کشور در شرایطی قرار گرفته است که نیاز بسیار 
به کمک و مساعدت دارد که البته شما به تنهایی 
نمی توانید و همه ما باید به حل آن کمک کنیم. وی با 
بیان اینکه در شرایطی هستیم که چند مطلب حساس 
باید رعایت شود، عنوان کرد: در وهله اول سعی کنید 
همواره میان مردم باشید یعنی علاوه بر حفظ تقوا 
سعی کنید میان مردم باشید. اوایل انقلاب که پیروز 

شدیم، رؤسایی انتخاب شدند و زمانی که به گرگان 
رفتم دیدم جلساتی برگزار می شود که رؤسای مهم 
مملکتی هم باید حضور داشته باشند تذکر دادیم 
مسئولان همواره باید در میان مردم باشند تا آنها شما 
را ببینند، دلگرم شوند و به شما کمک کرده و تنهایتان 
نگذارند از این رو به درد دل مردم گوش دهید تا بدانید 
چه می خواهند؟آیت ا... علوی گرگانی ادامه داد: از 
پیامبر)ص( و امام)ع( روایتی درباره شکر نعمت است 
که ایشان فرمودند بهترین راه شکر هر نعمتی این است 
که در همان راهی که خدا می خواهد مصرف شود. اگر 
نارضایتی از سوی مردم وجود دارد به دلیل این است 
که حق مردم داده نشده پس باید میان آنها باشیم و حق 
مردم را ادا کنیم.کار باید به دست مردم پیش برود لذا 
اگر آنها کنار مسئولان نباشند کاری از پیش نخواهد 
رفت.آیت ا... جعفر سبحانی هم در دیدار قالیباف  با 
تأکید بر اینکه امر فرزندآوری در مملکت خیلی مهم 
بوده و آمار آن بسیار پایین است، گفت: با این وضع 
ممکن است در 30 سال آینده میانگین جمعیت ۷5 
ساله شود در حالی که مملکت باید جوان باشد تا در 
میدان کار و تولید حاضر شوند و این موضوع صرفا با 
قانون درست نمی شو این استاد حوزه های علمیه در 
ادامه با اشاره به برخی تنش ها در منطقه بر لزوم روابط 
مبتنی بر ملایمت و دوستی بین کشورها تاکید کرد. 
آیت ا... سبحانی در پایان با انتقاد از تعطیلی منابر به 
دلیل شرایط خاص ناشی از شیوع کرونا خاطرنشان 
کرد: منبرها میان مردم تحول ایجاد می کرد و فرهنگ 

دینی ضعیف شده است که باید برای آن  تدبیر شود.

توصیه های مراجع تقلید قم خطاب به رئیس مجلس: 

اکنون هیچ بهانه ای برای رفع مشکلات وجود ندارد  
  آیت ا...صافی گلپایگانی: صحیح نیست با بسیاری از کشورها قهر باشیم

   آیت ا... علوی گرگانی: به درد دل مردم گوش دهید


